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ARNIKA TEGELMANN

16. novembril valiti 
Järva valla volikogus 
Järva vallavanemaks 
Toomas Tammik (KE), 
kuid ametisse saab ta 
asuda alles 25. no-
vembril pärast seda, 
kui volikogu on kinnita-
nud ka vallavalitsuse 
koosseisu.

Viis päeva varem, 11. no-
vembril kogunes Järva-Jaani 
kultuurimajja esimesele istungile 
Järva vallavolikogu 2. koosseis. 
21-kohalise volikogu tööst võt-
tis osa 20 volinikku. Päevakorra 
tähtsaim punkt oli valida val-
lavolikogule esimees. Oposit-
sioon esitas kandidaadiks Arto 
Saare (VL Järva Valla Heaks), 
koalitsioon Rait Pihelga (Refor-
mierakond).

Arto Saar kui vallavanem end 
pikalt ei tutvustanud. Tema sõ-
nul peaks volikogus olema roh-
kem koosloomet. Saar soovis, 
et Järva vald areneks ja ei lepiks 
sellega, et oleme kahanev oma-
valitsus, vaid looks juurde või-
malusi, et noored pered tahaks 
siia elama tulla. Valla juhtimine 
tuleks aga muuta efektiivsemaks.

Rait Pihelgas avaldas lootust, 
et Järva vald pole tavaline vald 
Eestis, vaid arenev ja eeskujuks 
kõigile teistele maaomavalitsus-
tele. Et me oleksime need, kes 
ütlevad riigile, kuhu ressursse 
suunata, mis on maaomavalit-
suste murekohad. Volikogu töös 
on tema kindel soov kaasata kõi-
ki osapooli. Pihelgale on oluline 
üksmeel, konstruktiivne arutelu 
ja kriitika.

Rait Pihelgas kogus salajasel 
hääletusel 12 häält Arto Saare 
kaheksa vastu. Seega valiti vo-
likogu esimeheks Rait Pihelgas. 
Volikogu aseesimeesteks valiti 
Jüri Ellram (Isamaa) ja Rünno 
Lass (EKRE).

Viimasena oli päevakorras 

vallavalitsuse lahkumispalve 
ärakuulamine, selle esitas val-
lavanem Arto Saar. 

16. novembril Koeru kul-
tuurimajas oli järg vallavanema 
valimise käes, jällegi oli kohal 
20 volinikku.

Esmalt hääletas vallavolikogu 
vallavanema kuupalgaks 3600 
eurot.

Siis tegi volikogu esimees 
Rait Pihelgas ettepaneku valida 
vallavanemaks senine abivalla-
vanem Toomas Tammik (KE), 
EKRE volinik Arvo Imsi seadis 
vastaskandidaadiks üles erakon-
nakaaslase Valdo Helmelaidi.

Enesetutvustuseks sai esime-
sena sõna Helmelaid, kes kinni-
tas, et tema juured on sügaval 
Järva-Jaani lähedal, kuid ise on 
ta sündinud-kasvanud Tallinnas 
ja üle 20 aasta töötanud avalikus 
sektoris. 

Kui valimistulemuse osas 

kihlvedusid sõlmida, võis Hel-
melaidi sõnul võitjale juba pä-
ris kindlalt panuse teha. Kuid ei 
maksa unustada teise poole va-
lijaid – valimised võitis EKRE ja 
laias laastus pool valijatest andis 
hääle praegusele opositsioonile. 
Ta manitses koalitsiooni arves-
tama valijate tahtega ja kuulama 
opositsiooni.

Enne valimisi kerkis nii üle 
Eesti kui ka Järva vallas teemaks 
volikokku pürginud poliitikute 
tegelik elukoht. Volinik Arvi Luuk 
(Reformierakond) haaras Helme-
laidil sõnasabast kinni, kui too üt-
les, et tema juured on Järva-Jaani 
kandis, ja küsis, kus ta tegelikult 
elab. «Juured on küll Järva-Jaanis, 
aga praegu on minu aadress Päi-
nurmes,» vastas Helmelaid.

Toomas Tammik tunnistas 
volikogu ees seistes, et kui tal 
endise sportlasena oli enne 
võistlusi kerge närv sees, olid 
võistlused edukad. „Ka täna on 

sarnane närv sees, loodan, et see 
on hea enne,“ ütles ta.

Tammik tunnustas, kui palju 
Järva vald suutis nelja aastaga ära 
teha. „See, et Järva vald nii palju 
ehitas, oli tingitud sellest, et eel-
misesse nelja aastasse sattus päris 
palju riigi toetusi. See aga ei pruugi 
olla normaalsus, mis saadab meid 
ka järgmised neli aastat,“ ütles ta.

Samas – Euroopa Liidust tu-
levad lähiajal Eestisse sajad mil-
jonid eurod. „Meil endil peab 
olema selleks piisav investeeri-
mis- ja laenuvõimekus. See võib 
tähendada, et peame värske pil-
guga üle vaatama valla eelarve 
ning vajadusel seal korrektuure 
tegema. Avalikku raha kergekäe-
liselt kulutada ei saa – kõiki asju 
tuleb planeerida, optimeerida. Iga 
väike mugavusost või läbi mõt-
lemata kulutus vähendab meie 
investeerimisvõimekust, millega 
suuremaid asju korda saata."

Aga rahast võib rääkida ka 
teise kandi pealt. „Vallavolikogu 

2. koosseisu esimesel istungil kõ-
las kriitika, et oleme üks neljast 
omavalitsusest Eesti 79 omava-
litsuse seas, kus sotsiaaltoetuste 
maksmine on vähenenud. See 
võib näidata, et oleme inimestest 
kaugenenud. Kui nii, siis peame 
vallana mõtlema, kuidas inimes-
te teadlikkust toetustest tõsta, et 
ükski abivajaja ei jääks toetuseta. 
Kui esimesel neljal aastal läks 
suur rõhk uue valla käivitamisele 
ning võisime ehk korraks jää-
da oma inimestest kaugeks, siis 
nüüd on õige aeg jälle lähemale 
astuda ning taas olla näoga rahva 
poole," rääkis Toomas Tammik.

Tammik lubas võtta sü-
dameasjaks tõsta riigijuhtide 

teadlikkust, et Järvamaa vajab 
samuti riigi tähelepanu. „Kõik 
me teame Ida-Virumaa, Peip-
siveere, Setomaa, Kagu-Eesti ja 
väikesaarte programme. Oleme 
olnud liialt leplikud ja peaksime 
riigilt küsima – kus on Kesk-
Eesti programm? Äärealad saa-
vad riigilt täiendavalt tuge, meie 
mitte, kuigi mitmed väljakutsed 
on meil samad. Kesk-Eestist sõi-
detakse lihtsalt läbi või kaarega 
mööda,“ tõdes ta.

Salajane hääletus üllatusi ei 
pakkunud: Valdo Helmelaid 
kogus kaheksa, tema vastas-
kandidaat Toomas Tammik 12 
hääl. Seega on Järva vallavanem 
Toomas Tammik.

Vallajuhid said valitud

Nii Rait Pihelgas kui ka Arto Saar on mõlemad kõvad spordimehed, kuid vallavolikogu 
esimehe valimistel jäi sedapuhku häältega 12 : 8 peale Pihelgas.

       Toomas Tammik.
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21. oktoober 2021 Järva vallas

Käesolevaga Eesti Keskerakond, Ees-
ti Reformierakond ja Isamaa Erakond 
leppisid kokku moodustada Järva valla 
juhtimiseks aastatel 2021-2025 koalit-
siooni, mis lähtub järgmistest põhimõ-
tetest ja eesmärkidest:

Visoon

Soovime, et Järva vald eristuks positiiv-
ses võtmes teistest Eesti omavalitsusük-
sustest. Meie eesmärk on olla parim maa-
omavalitsus, mis tagab oma praegustele 
ja tulevastele elanikele atraktiivse ja tur-
valise elukeskkonna, on heaks partneriks 
nii kodanikele kui ka riigile ja eeskujuks 
teistele omavalitsustele. 

Juhtimine
 Järva vald on võrgustikupõhine 

strateegiliselt hästi juhitud oma-
valitsus, kus erinevad piirkonnad 
on seotud ühtseks tervikuks

 meie osalusel moodustatud valla-
valitsus on operatiivne ja sõbralik, 
tema tegevus on läbipaistev ja val-
laelanikele orienteeritud 

 järgime Järva vallas kinnitatud 
kaasamise põhimõtteid

 jätkame kasutajasõbralike e-tee-
nuste arendamist

 oleme kiire asjaajamise ja avatud 
juhtimisega heaks partneriks nii 
kodanikule kui ka ettevõtjale

 lähtume omavalitsuse juhtimisel 
keskkonnasäästlikest eesmärki-
dest

 loome võimaluse volikogu istun-
git järelvaadata

 kaasame noortevolikogu valla 
juhtimisse 

 vallavolikogu komisjonide moo-
dustamine toimub põhimõttel, 
et komisjonis on esindatud igast 
neljast piirkonnast vähemalt üks 
liige; komisjonid on üheksaliik-
melised

 otsuste tegemisel lähtume tead-
mistepõhisusest, tellime uurin-
guid, analüüse jms

 tagame Järva valla ametiasutuses 
väljakutset pakkuva ja motivee-
riva töö ning kaasaegse töökesk-
konna, et valla teenused oleksid 

kvaliteetsed ja kodanike vajadus-
test lähtuvad

Ettevõtlus ja tööhõive

 tagame ettevõtjatele operatiivse 
asjaajamise planeeringute ja pro-
jektide menetlemisel 

 soodustame ettevõtluse arengut 
ja selle läbi uute töökohtade loo-
mist, oleme selles ettevõtjatele 
partneriks

 loome valla teeninduskeskustes 
ettevõtjatele kaugtöökoha võima-
luse

 julgustame ettevõtjaid arendama 
ringmajanduse lahendusi

 toetame olemasolevate ning uute 
ettevõtlusalade kasutuselevõttu ja 
arendamist 

 korraldame iga-aastase tänuüri-
tuse valla ettevõtjatele

Haridus

 jätkame gümnaasiumihariduse 
andmist Järva vallas

 jätkame kodulähedase alus- ja põ-
hihariduse andmist

 jätkame haridusasutuste hoonete 
renoveerimisega

 vab astame Järva valla lasteaeda-
des käivate laste vanemad toidu-
raha tasumisest või kohatasust 

 toetame laste ja noorte huvihari-
dust ja -tegevust ning tagame selle 
kättesaadavuse

 töötame välja tublide noorte tun-
nustamise korra 

 jätkame ranitsa- ja sünnitoetuse 
maksmist vähemalt samaväärsel 
tasemel teiste Järvamaa omavalit-
susüksustega

 parendame Koeru muusikakooli 
õppekeskkonda ja toetame muu-
sikakooli laienemist valla teistesse 
piirkondadesse

Sotsiaalvaldkond

 arendame sotsiaalteenuseid läh-
tudes võrdsuse ja ligipääsetavuse 
printsiipidest

 jätkame perearstikeskuste toe-
tamist ning seisame selle eest, et 
need oleksid jätkusuutlikud

 rajame valla eri piirkondadesse 
eakate päevakeskused

 jätkame läbirääkimisi Koeru 
Hooldekeskuse üleandmiseks 
omavalitsusele

 tagame kättesaadava sotsiaalt-
ranspordi teenuse igale abivajajale

 toetame eakaid võimalikult kaua 
oma kodus hakkamasaamisel 

 jätkame koostööd eakate ümar-
lauaga

Elukeskkond

 suurendame ja kaasajastame valla 
elamufondi

 suurendame eelarve vahendeid, et 
tagada kvaliteetne sõidu- ja kerg-
liiklusteedevõrk,        töötame väl-
ja vastava arengu- ja tegevuskava 
teehoiukava osana

 korrastame elukeskkonda, lik-
videerime valla omandis olevad 
ohtlikud või lagunevad hooned

 arendame ja loome uusi puhke- ja 
vaba aja veetmise võimalusi

 arvestame uute objektide loo-
misel ja olemasolevate hoonete 
renoveerimisel ligipääsetavuse 
printsiibiga

 pöörame senisest suuremat tähe-
lepanu valla haljastusele ja hea-
korrale

 töötame välja kliimakava ja rohe-
valla kontseptsiooni

 korraldame jäätmekäitluse mu-
gavalt ja arusaadavalt, suuname 
materjalid ringlusse ning suuren-
dame valla jäätme- ja keskkonna-
jaamade võimekust

 abistame koostöös Järvamaa Aren-
duskeskusega korteriühistuid kor-
ruselamute renoveerimisel

 toetame pakiautomaatide võrgu 
laienemist Järva vallas koostöös 
postiteenuste pakkujatega

 töötame välja „Noored maale“ 
toetusmeetme

Kultuur, sport

 hoiame ja toetame meie kultuuri- 
ja spordiürituste traditsioone

 arendame välja süsteemi valla 
jõu- ja spordisaalide iseteenin-
duslikuks kasutamiseks

 võimaldame seenioridele tasuta 
ujumise sauna ja spordisaalide 
kasutamise

 loome tingimused lasteaia- ja 

kooliealiste laste ujumisõppe läbi-
viimiseks 

 rajame valla eri piirkondadesse mul-
tifunktsionaalsed vabaajaväljakud

 väärtustame treenerite tööd, tee-
me koostööd Eesti Olümpiako-
miteega

Kogukonnad

 teeme kaasava eelarve lihtsamaks 
ja väikeste kogukondade sõbrali-
kumaks

 jätkame omaalgatuste, MTÜ-de ja 
külaseltside toetamist

 aitame turustada ja tutvustada 
kohalikku turismi, sündmusi ja 
võimalusi

 toetame kirikute korrastamist
 pöörame rohkem tähelepanu sise-

turvalisusele, toetame vabatahtlik-
ke päästjaid ja abipolitseinikke tur-
valisuse tagamisel ning otsime või-
malusi võrgustiku laiendamiseks 

 suurendame elukeskkonna turva-
lisust, sh veeohutust, avalike hoo-
nete ning kohaliku omavalitsuse 
haldusala asutuste tuleohutust

 suurendame Järva valla ning ela-
nike kriisideks valmisolekut 

 parandame koduohutust ja -tur-
valisust, abistame vallaelanikke 
kodude tuleohutuks muutmisel

Planeeritavad investeeringud, mida 
analüüsime, valmistame ette ning vii-
me ellu koostöös riigi ja erasektoriga:

 jätkame üürimajade programmiga
 alustame eakatele „kodutare“ tüü-

pi hoonete rajamist
 ehitame Järva valla ujula Koeru 

alevikku
 ehitame ja projekteerime kergliik-

lusteid 
 renoveerime Järva-Jaani kooli-

hoone
 ehitame Aravetele uue lasteaia 


Käesolev koalitsioonileping on koosta-
tud kolmes eksemplaris.
Priit Seire
Eesti Keskerakonna nimel
Rait Pihelgas
Eesti Reformierakonna nimel  
Jüri Ellram
Isamaa Erakond nimel

Eesti Keskerakonna, Eesti Reformierakond 
ja Isamaa Erakonna koalitsioonileping

Valimisliit Järva valla 

heaks 

ARTO SAAR
ESTER VALDVEE
VELLO TEOR
ARLET PALMISTE 
 
Eesti Konservatiivne 

Rahvaerakond

VALDO 
HELMELAID
RÜNNO LASS
ANITA HOMIN
KÜLLI MAJORI
ARVO IMSI 
 
Eesti Reformierakond

RAIT PIHELGAS
ARVI LUUK
LEA TRAKS
EVE OKAS 
 
Eesti Keskerakond

PRIIT SEIRE
TOOMAS TAMMIK 
(volitus peatatud, 
asendusliige 
KATRIN-HELENA 
MELDER)
ALARI TEPPAN 
(loobus 
mandaadist, 
asendusliige 
KÜLVAR MAND)
GETTER KLAAS
HIMOT PÕLDVER 
 
ISAMAA Erakond 

KULDAR TAMMIK 
(loobus 
mandaadist, 
asendusliige 
TANEL TEAS)
LAURI ILVES
JÜRI ELLRAM

Järva Vallavolikogu 
2. kooseisu liikmed 
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Järvamaa omavalit-
suste liit, naiskodukait-
se Järva ringkond ja 
kaitseliidu Järva ma-
lev kuulutasid Järva-
Jaanis välja Järvamaa 
aasta isa tänavuse 
laureaadi.

Pühapäeval on Järva-Jaani 
muuseumide maja juures õhk-
kond veidi pinev. Maja ees on 
mundrikandjad lillede ja tordi-
ga, Järvamaa omavalitsuste liidu 
juhatuse esimees Priit Värk au-
hinnaga, Järva vallavanem Arto 
Saar hiiglasliku lillekimbuga ja 
ajakirjanikud. Maja taga müri-
seb roomiktransportöör, sest 
muuseumis on parasjagu grupp 
külastajaid ja muuseumipapa 
Tuve Kärner teeb neile sõitu. 

Need, kes asjast teavad, hoia-
vad kiivalt saladust ja ei luba 
isegi muuseumiproual Silva 
Kärneril minna majja telefoni 
võtma. Lõpuks on roomik taas 
oma kohale pargitud, seltskond 
huvisõitjaid väljas, masinat roo-
linud Tuve sulgeb kabiini ukse 
ja marsib, tankistimüts peas, 
midagi aimamata maja poole. 
Teeb üllatusest suured silmad 
ja siis veel suuremad, kui Priit 
Värk talle kui Järvamaa aasta 
isale 2021 tunnustusega kaasas 
käiva gloobusekujulise sepista-
tud auhinna üle annab.

„Mõtlesin, mis asja see minu 
pere siia välja tuleb, nagu enne 
poleks enne roomikut näinud-
ki,“ ütleb nüüd juba naerune 
Tuve ja pärib kordamööda kõi-
gilt: „Kas sa ka teadsid?“

Kolm poega – Üllar (44), 
Janar (39) ja Ivar (32) on koos 
oma peredega (kokku on Tuvel 
ja Silval kümme lapselast) rivis, 
kuid tütar Mariana (41) õnnit-
leb isa telefoni teel, sest on veidi 
tõbine. Kõik see mees pildile. 
„Üllatusi on elus ikka väga palju 
olnud, aga see tänane on kõiki-
dest üle,“ vangutab Tuve pead.

Selgub, et peasüüdlased, kes 
Tuve aasta isa konkursile esi-
tasid, on hoopis kaks miniat, 
Tiina ja Kerli. Nad kirjutasid 
tema kohta nii: „Tuve on iga 
lapse unistuste isa ja vanaisa täis 
elurõõmu, poisilikke krutskeid 
ja heatahtlikkust. Tuve on alati 
olemas, et õpetada mõni krutski 
või teha üks lõbus tanki- või 
bussisõit. Juba sünnitusmajja 
sõitis Tuve oma lapsi tuletõr-
jeautoga tervitama. Tuve ho-
biks on tehnika ja sellealaseid 
oskusi õpetas ta oma kolmele 
pojale alates ajast, kui poistel 
jalg kandma hakkas. Kui poe-
gadega on saadud just tehnika 
tõttu koos aega veeta, tarkust 
ja näpunäiteid jagada, siis tütre 
oskas Tuve enda tarbeks küpse-
tama suunata, et teda siis pärast 
kiita ja tunnustada. Kõik tema 
neli last on kõrgharidusega ja 
töömaastikul väga edukad. Te-

mas jagub seda isalikkust ka 
miniatele, kellele hommikul 
kohvilauas üks lõbus anekdoot 
jutustada.“

Mõne loo pajatab Tuve ka 
muuseumide majas pika laua ta-
ga istudes. „Tulime Tartust. Janar 
ja Mariana olid alles pisikesed ja 
mürasid Žiguli tagaistmel nii, et 
sõita oli võimatu. Selline kisa ja 
kära käis, keela või ära keela. Mi-
dagi ei aidanud. Pidasin siis auto 
kinni ja noomisin. Korraks jäid 
vait, aga siis läks jälle lahti. No 
üldse sõna ei kuulanud. Pidasin 
uuesti kinni, tõstsin nad autost 
välja ja ütlesin, et nüüd jalutate 
järele. Ise sõitsin autoga eemale. 
Kui nad lõpuks meieni jõudsid 
ja autosse tulid, oli enam-vähem 
kord majas,“ pajatab Tuve. „Al-
les eelmisel nädalal tuletas Janar 
seda meelde.“ 

Kui nüüd lugu lehes ilmub, 
tasub vaadata, kus need lapsed 
tee ääres autode taga käivad – 
aasta isa nõuanne ju ikkagi. 

Teine lugu on suisa riikliku 
tähtsusega. „Arvo Sarapuu oli 
siis veel maavanem ja mul oli 
au olla Järva-Jaani volikogu esi-
mees. Kõikide volikogude esi-
mehi kutsuti Vargamäele presi-
dent Lennart Meriga kohtuma. 
Mina läksin tuletõrjevormis, 
kirka vööl, ja turva ei lasknud 
mind läbi enne, kui Sarapuu 
neile ütles, et olen täiesti ohutu. 
Ajasime veidi juttu, president 
võttis välja oma Marlboro pa-
ki ja pakkus kõigile. Mulle ka. 

Ütlesin – aitäh, ma ei suitseta. 
President vaatas mind sellise 
pilguga (näitab, kuidas Meri 
teda vaatas). Teised hurjutasid, 
et oled ikka rumal küll – oleks 
võinud võtta, kui pakutakse,“ 
pajatab Tuve. „Ivar veel koolis 
ei käinud, aga oli mul kaasas ja 
lunis, et tema tahab presidendi 
auks aupauku teha. Kõrrejoo-
gi pakiga. Mina vastu, et ole 
nüüd hea poiss ja ära pauguta. 
Isa alles lasti presidendi juur-
de, kirves vööl, ja nüüd sina 
tahad paugutada. Poiss hoidis ja 
hoidis end tagasi. Mingil hetkel 
hakati maja taga sõdurisuppi 
pakkuma. President Meri sai 
oma kausi kätte ja hakkas sel-
lega minema, kui järsku käis 
igavene kõmakas! Poiss puhus 
paki täis, ja ära tegi! Meri võpa-
tas, aga taldrik jäi ikka kätte.“

Konkursile esitati seda-
puhku viis isa. Üks konkursi 
korraldajatest, kaitseliidu Jär-
va maleva referent Gerly Leit 
lisas täpsustuseks, et Järvamaa 
aasta isa konkursile esitati mehi 
vanuses 33–69 eluaastat. „Neil 
isadel on lapsi kaks kuni neli, 
kahel isal on neli kuni kümme 
lapselast,“ loetles ta. Kaks kan-
didaati oli Paide linnast, kaks 
Järva vallast ja üks Türi vallast. 
Rebimine oli tihe. 

Pildil: Järvamaa aasta isa 
2021 Tuve Kärner võtab vastu 
õnnitlusi abikaasa Silvalt, kes 
pälvis Järvamaa aasta ema tiitli 
2016. aastal.

Kärnerite pere hoida on 
nüüd kaks tähtsat tiitlit

22. novembrist 5. detsembrini 
toimub taas romusõidukite kok-
ku kogumise kampaania. Kahe 
nädala jooksul saab oma vanale 
kasutuna seisvale autole telli-
da tasuta äraveo. Selleks tuleb 
helistada autolammutuste liidu 
telefonile 5787 7233 või Kuusa-
koski tasuta lühinumbrile 13660.

Liiklusregistri mitteaktiivses 
osas on praegu 190 183 sõiduau-
tot, millest 104 108 sõiduautot ei 
ole käinud vähemalt seitse aas-
tat ülevaatusel. Igal aastal lisan-
dub mitteaktiivsesse nimistusse 
7000–9000 sõidukit. Romusõi-
dukid põhjustavad negatiiv-
set keskkonnamõju, võtavad 
väärtuslikku ruumi, hõivavad 
linnas parkimiskohti ja takis-
tavad heakorratöid. Omanike 
teadmatuse tõttu jäetakse sõiduk 
sageli lagunema, lammutatakse 
ise või müüakse ebaseaduslikule 
lammutajatele.

Kui sõiduk jääbki seisma, 
tuleb meeles pidada, et romud 
on ohtlikud jäätmed ja need 
peaksid kindlasti jõudma jäät-
mekäitlusse. Selleks peab sõidu-
kiomanik valima jäätmekäitleja, 
kellel on lammutuseks vastav 
luba. Remonditöökodade ni-
me all tegutsevad lammutused 
ja teised ebaseaduslikud lam-
mutajad reostavad keskkonda 
ega võta arvesse vajalikke ohu-
tusnõudeid. Maha kallatud või 
põletatud mootoriõli seab ohtu 
pinna- ja põhjavee, lisaks võib 
see vale käitluse korral kerges-

ti süttida. Õhukonditsioneeris 
oleva gaasi nõuetele mittevastav 
käitlemine võib aga põhjustada 
ohtu nii keskkonnale kui ka ini-
meste tervisele. 

Keskkonnalubadega töötle-
miskojad suudavad iga romu-
sõidukit taaskasutada – neid 
käideldakse kestlikult, eelistades 
osade ja materjalide taaskasuta-
mist. 2019. aastal võeti kogutud 
romusõidukitest ringlusse 87,6 
protsenti ja taaskasutati 91,9 
protsenti.

Illegaalsed lammutused ei 
väljasta ka sõiduki omanikule 
lammutustõendit ega registreeri 
end sõiduki uue omanikuna liik-
lusregistris. Nii jääb heas usus 
müüdud või ära antud sõiduk 
vana omaniku nimele. Kasutu-
selt kõrvaldatud sõiduk kustu-
tatakse aga registrist ainult lam-
mutustõendi alusel. Romukam-
paania käigus ära antud sõiduki 
kohta antakse omanikule vajalik 
tõend. Läinud aastal väljastasid 
lubadega lammutajad sõiduauto-
dele kokku 16 152 tõendit. 

Romukampaaniat veab kesk-
konnaministeerium. 2018. aas-
tal kogusid Kuusakoski ja Eesti 
autolammutuste liit romukam-
paaniaga 250 sõidukit, 2019. aas-
tal aga juba 430 romusõidukit. 
2020. aastal kogusid Kuusakoski, 
eesti autolammutuste Liit ja BL-
RT Refonda kokku 256 sõidukit.

Loe ka lisaks: https://envir.ee/
romusoidukid

Lase oma vana 
autoromu tasuta ära viia

Järvamaa aasta isa 2021 Tuve Kärner võtab 
vastu õnnitlusi abikaasa Silvalt, kes pälvis 
Järvamaa aasta ema tiitli 2016. aastal.
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Inge Jasner töötab juba pool-
teist kuud Koeru teeninduskes-
kuses lastekaitsespetsialistina, 
aga tahaks olla hoopis laste ja 
perede heaoluspetsialist, sest see 
ametinimi poleks nii hirmutav.

Saaremaa tüdruk Inge tuli 
Kesk-Eestisse armastuse pärast. 
„Mu elukaaslane on Paidest pä-
rit, elame siin juba päris pikalt,“ 
ütles ta. Koerus, Järva vallas ja ka 
Järvamaal on talle veel avasta-
mata paiku. „Meie peres kasvab 
kaks poega, ühist vaba aega vee-
dame sageli looduses matkates ja 
Eestimaad avastades.“

Inge on töötanud Taigis ja 
Järvamaa kutsehariduskeskuses, 
viimati aga Paide riigigümnaa-
siumis, kus ta oli juhiabi ja õpi-
laste mentor ehk klassijuhataja. 
„Õpilastega töötan ikka edasi, 
minu menteed lõpetavad keva-
del gümnaasiumi. Aga kuna olen 
lõpetanud Tallinna ülikoolis sot-
siaaltöö eriala ning õpin praegu 
magistriõppes lastekaitset ja sot-
siaalpedagoogikat, siis olin pikalt 
hoogu võtnud, et erialasele tööle 
asuda. Nüüd tekkis võimalus,“ 
ütles Inge.

Millest selline erialavalik? 
„Mul polnud sellist plaani ega 
lapsepõlveunistust nagu Brigital 
(Koeru piirkonna sotsiaaltöös-
petsialist Brigita Palmi – toim), 
kes tahtis lastekaitsetöötajaks 
saada juba 12-aastaselt. Mina 
sattusin. Viies Paides läbi asen-
duskodu lastele suunatud pro-
jekti „Vanem vend, vanem õde“, 

tundsin, et oleks vaja juurde 
toetavaid teadmisi,“ põhjendas 
ta erialavalikut.

Talle meeldib inimestega töö-
tada. „Järva vallas tuleb tegele-
da laste ja perede ning nende 
heaoluga. Enamikul peredest on 
kõik hästi. Aidata ja toetada tu-
leb neid, kel nii hästi ehk pole.“

Juba tööle asudes ootasid teda 
ees juhtumid, millega tegelema 
hakata. Kooli ja noortekesku-
sega on side hea, loodetavasti 
sujub koostöö ka edaspidi hästi. 
Niisama tema uksest sisse pole 
siiski veel keegi astunud. „Aga 
võiks. Kui on mure mõne lähe-
dase pärast või on silma jäänud 
laps, kes võiks abi vajada – võib 
julgelt märku anda. Koos leiame 
kindlasti lahendusi, mõnikord 
võib ka rääkimisest olla väga 
palju kasu,“ kinnitas Inge.

Talle tundub, et inimesed pel-
gavad veidi sõna „lastekaitse“. „Sel 
sõnal pole hea maik juures, sõb-
ralikumalt kõlaks laste ja perede 
heaoluspetsialist, nagu mõnes 
omavalitsuses juba kasutusel on. 
Ei ole ju ainult lapsed, vaid ka pe-
red need, keda aidata ja toetada.“

Inge pani südamele, et kui 
kellegi pärast on mure, tasub sel-
lest julgelt teada anda, kas või 
anonüümselt. Hoolime ja mär-
kame – väikeses kogukonnas on 
see väga oluline!

Inge Jasneriga saab ühendust 
võtta telefonil 522 3186 või e-
posti aadressil inge.jasner@
jarva.ee

Oluline on märgata 
ja hoolida

Saame tuttavaks

 ARNIKA TEGELMANN

Alates 15. novemb-
rist töötab Järva vallas 
piirkonnapolitseiniku-
na Kadri Toom (pildil), 
samas ametis jätkab 
ka Mati Seire.

Päev hiljem külastasid Koeru 
politseipunkti vallavanem Arto 
Saar ja abivallavanem Toomas 
Tammik. Paide politseijaos-
konna piirkonnavanem  Priit 
Söörd  ütles, et muudatused 
toimusid seoses töö ümber-
korraldamisega. „Enamiku ajast 
on piirkonnapolitseinik enda 
piirkonnas liikvel. Kadriga on 
võimalik kokku saada Koeru 
politseipunktis, aga enne sinna 
kohale minemist tasub kohtu-
mise aeg näiteks telefoni teel 
kokku leppida," ütles Söörd.

Paide politseijaoskonna juht 
Margus Toomsalu selgitas, et 
sellist ametinimetust nagu 
noorsoopolitseinik enam po-
legi, vaid on piirkonnapolitsei-

nikud, igas omavalitsuses kaks, 
kellest ühe fookus on rohkem 
noortega tegelemisel.

Uuest aastast alustab Järva- ja 
Raplamaal ka veebikonstaabel.

Endine noorsoopolitseinik 
Malle Hermanson asus tööle 
Koeru keskkoolis.

Kadri Toom ütles, et oli va-
rem Järva vallas noorsoopolit-
seinik ja jagas töökohta Paidega. 
„Tegelesin ennetustegevusega, 
käisin koolides, seda juba pea 
seitse aastat. Nüüd on tööko-
haks ainult Järva vald. Ameti-
nimetuseks jääb piirkonnapo-
litseinik, kuid tegelen nii piir-
konna kui ka noortega," selgitas 
Toom ja lisas, et töö muutub 
mitmekülgsemaks. „Nii et töö 
ja piirkond on tuttavad ning ma 
ka elan Järva vallas."

See, millega ta hommikul 
oma laua taga tööle hakkab, 
on teada. „Jätkan pooleliolevate 
menetlustega ja teen piirkonna-
politseiniku tööd: kogukonnaga 
suhtlemine, relvakontrollid, lä-
hisuhtevägivalla järelkontrollid. 
Eks me tegime seda enne ka, 

aga põhirõhk oli tööl noorte-
ga. Kui inimestel abi on vaja, 
saavad nad pöörduda nii Mati 
kui ka minu poole," kinnitas 
Toom. „Matiga vesteldes oli 
tema nägemus see, et teeksime 
võimalikult palju koos.“

Piirkonnad on endised: 
Seirel Imavere, Koigi, Kareda, 
Koeru, Toomil Ambla, Aravete, 
Albu ja Järva-Jaani.

Kõige rohkem väljakutseid 
ja sündmusi toimub Toomsalu 
sõnul ikkagi maakonnakes-
kuses Paides, Järva vallas on 
rahulikum. Välja on kujune-
nud riskipered, pühade ajal on 
rohkem lähisuhtevägivalda. En-
netustööd ei saa koroona tõttu 
teha sellisel kujul nagu varem, 
näiteks koolid ei taha külalisi 
majja lasta. Nõu küsitakse pi-
gem telefoni teel.

Järva valla kuritegevuse sta-
tistikat vaadates paistavad enim 
silma vargused nii elumajadest 
kui ka mujalt. „Kõigist võõras-
test autodest, mis külades ringi 
sõidavad, tuleks teada anda ja 
pilti teha,“ soovitas Toomsalu,  

pildid võiks näiteks veebikons-
taablile saata. Vallajuhtidega 
räägiti ka turvakaameratest ja 
sellest, kui tihti võiks edaspidi 
kohtuda. 

Toomas Tammiku meelest 
tuleks kokku saada võimali-
kult tihti, et inimesed ei elaks 
illusioonis, kus on vaid lilled ja 
liblikad ning kelmusi, vargusi ja 
lähisuhtevägivalda polegi.

Turvalisuse teema on olu-
line. Roolijoodikud ei kipu 
teedelt kaduma. Toomsalu tõi 
näite isadepäevast, kui „Kõik 
puhuvad“ reidi tehti päevasel 
ajal, hommikul kella kaheksast 
õhtul kella kuueni. „Kontrolli-
sime 1700 juhti, kellest kümme 
oli alkoholi tarvitanud,“ ütles ta.

Kadri Toom
piirkonnapolitseinik
384 9935; 5301 5626
kadri.toom@politsei.ee

Mati Seire
piirkonnapolitseinik
384 9930; 517 8589
Mati.Seire@politsei.ee

Igas omavalitsuses töötab nüüd 
kaks piirkonnapolitseinikku
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Omniva alustab detsembris 
kogu Baltikumis mahuka laie-
nemisega, mille tulemusena 
kasvab regiooni suurim paki-
automaadivõrk veel 20 protsenti 
suuremaks. Laienemise käigus 
paigaldatakse nii uusi pakiau-
tomaate kui laiendatakse ka 
olemasolevaid. Eestis hõlmab 
laienemine 11 maakonda ning 
32 uut pakiautomaati.

Praegu on Omniva pakiauto-
maadid Järva vallas Koerus, Jär-
va-Jaanis ja Aravetel. Nüüd jõuab 
esimene pakiautomaat ka Koiki 
– seda on rahvas pikalt oodanud. 

Imavere ja Koigi piirkonna 
juht Kaido Krause ütles, et valis 
koos Omniva esindajaga välja 
sobiva koha, kuhu pääseks ligi 
ka autoga. „Pakiautomaat tuleb 
Koigi võimla otsaseina külge. 
Seal on piisavalt ruumi ja kõva 
aluspind, lisaks asub võimla vas-
tas perearstikeskus, nii et rahvast 
liigub. Paremat kohta Koigis po-
le,“ kinnitas Krause. „Pakiauto-
maat on esialgu 2,5-meetrine. 
Vaadatakse, kuidas inimesed 
selle omaks võtavad. Kui vaja, 
pannake mooduleid juurde.“

19. novembril sai Krause kokku 
Paide EG esindajaga, et vaadata 
üle, kust pakiautomaadile toite-
kaabel vedada. „Valla poolt muud 
vaja polegi,“ ütles Krause ja lootis, 
et pakiautomaat saab paigaldatud 
detsembri jooksul. „Postkontor 
pandi kinni juba aastate eest ja 
seni puudus võimalus pakke saada 
ja saata. See on Koigile suur asi.“

Omniva Eesti juhi Kristi Undi 

sõnul keskendutakse Eesti pa-
kiautomaadivõrgu laiendamise 
puhul efektiivsuse leidmisele ning 
pakiliikluse tulipunktidele. „Üht-
lasi jõuame algava laiendusega 
mitmetesse asulatesse, kus seni 
on pakiautomaadi kasutamise 
võimalus puudunud. Ühelt poolt 
võimaldavad Omniva vabas õhus 
asuvad pakiautomaadid klien-
tidel oma pakid mugavamalt ja 
turvalisemalt kätte saada. Teisalt 
näeme, et just pakiautomaat on 
väiksemates asulates kohaliku e-
kaubanduse käivitaja,“ ütles Unt.

Undi sõnul on detsembris 
algav laiendus vaid üks samm 
lähiaja arendustest, millega 
pakiteenused inimestele veelgi 
lähemale tuua. „Lisaks laiendu-
sele toome lähikuudel turule ka 
mitu uut lahendust, mis teevad 
pakkide saatmise ja kättesaamise 
inimestele mugavamaks, kuid 
samal ajal muudavat tarnet ka 
efektiivsemaks ning keskkonna-
säästlikumaks,“ lisas Unt.

Omniva pakiautomaadid on 
kättesaadavad kellaajast ja näda-
lapäevast sõltumata, need asuvad 
õues, kus inimesi on vähem ja 
nakatumise risk madalam. Paki-
automaatide puutetundlikke ek-
raane puhastatakse regulaarselt, 
kuid automaati saab kasutada ka 
ilma ühiskasutatavate pindadega 
kokku puutumata: Omniva pa-
kiautomaadi ekraan toimib ka 
kinnastega ning kauba eest tasu-
misel on kõikides automaatides 
võimalik kasutada kontaktivaba 
viipemakset.

Koigi saab jõulukuul 
esimese pakiautomaadi

Järva valla tänavavalgustu-
se eelarve 2021. aastal on 143 
160 eurot, sellest elektriener-
gia tarbimise eest tasumiseks 
on kavandatud 64 800 eurot, 
hooldusele ja remondile 78 360 
eurot. Kui tänavalaternate lõh-
kumine ei lõpe, võib nappida 
raha jõuluvalgustite tarvis.

Järva valla elektrispetsialist 
Valdor Malva selgitas, et sel-
lest 78 360 eurost peab jaguma 
mittepõlevate pirnide ja kat-
kiste armatuuride vahetuseks 
uute vastu, tormitagajärgede 
likvideerimiseks, mastide va-
hetuseks, paljasjuhtmetega lii-
nidel puude okste piiramiseks, 
tänavavalgustuse juhtimiskilpi-
de hoolduseks ja kilpide rikete 
likvideerimiseks, mittetööta-

vate programmkellade ja hä-
marlülitite vahetuseks, katkiste 
juhtmete asendamiseks AMKA 
rippkeerdkaabliga, vanade välja 
veninud juhtmete pingutami-
seks, liinide ja mastide taas-
tamiseks, kui need on puruks 
sõidetud – ka seda tuleb ette, 
vandaalitsemiste puhul valgus-
tite ja mastide vahetuseks jne. 
Samuti jõuluvalgustite hooldu-
se, paigaldamise ja mahavõtmi-
se kuludeks, kui jõuluvalgustid 
on kuuskedel või teistel puudel 
ja hoonetel.

Malva sõnul on sel aastal 
selle summaga hästi toime 
tuldud, ka tormid pole teinud 
palju kahju. Kuid muret teevad 
vandaalitsejad. Malva tõi näi-
teks lõhutud tänavavalgustuse 

kuplid Ahula rahvamaja juures, 
kus vahetamist vajas neli kup-
lit, ja Albu põhikooli juures. 
„Minu ametiajal oli see juba 
neljas kord Albu põhikooli ja 
kolmas kord Ahula rahvamaja 
juures neid valgusteid vaheta-
da,“ ütles Malva. „Olen kohalike 
käest kuulnud, et noored pidid 
jalgadega vastu valgustite maste 
hüppama. Minu teada ühtegi 
lõhkujat kätte saadud pole. 
Eraldi summat nende valgustite 
remondiks ei ole. Kõik valgus-
tite parandus- ja vahetustööd 
peab tasuma tänavavalgustuse 
hoolduskuludest.“

Ühe kuppelvalgusti hind 
koos käibemaksuga jääb 220 
euro kanti, millele lisandub 
vahetustööde ja tehnika hind. 

Kokku vahetati seekord viis 
kuppelvalgustit. Töid tegi OÜ 
Särts. „Vahepeal oli Albu põhi-
kooli juures jälle üks valgusti 
ära kustunud, kuppel on õnneks 
terve. Särts OÜ mehed tulevad 
varsti ka seda korrastama,“ lu-
bas Malva. 

Albu noorsootöötaja Elen 
Pent teadis öelda, et vandaalit-
sevad ilmselt mõne aasta eest 
Albu kooli lõpetanud noored, 
kes sõidavad võrridega ümber 
koolimaja ja üle muru. „Oleme 
mitu korda sellest ka politseid 
teavitanud. Kui lähen ise majast 
välja, et neid keelata, on nad 
kohe kadunud,“ ütles Pent.

Üks lahendus, kuidas kuri-
kaelad tabada, on paigaldada 
valvekaamerad.

Vandaalid vähendavad 
jõulurõõmu

Vandaalid lõhkusid Ahula rahvamaja juures valgusteid juba kolmandat korda.
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16. novembril kohtus Koi-
gi koolipere Urvaste luuletaja 
Contraga, kes tegeleb viimasel 
ajal küll pigem tõlkimisega.

Esmalt otsiti Koigi raamatu-
kogust üles kõik Contra luule-
kogud ja võeti neisse autogram-
mid. Siis paar sõna juttu ja amps 
kooki, kuid kohvi ei joo Conrta 
juba paarkümmend aastat. 

Kuidas koroona kirjamehi 
mõjutab? Tema sõnul praegu 
väga palju üritusi ei korraldata 
ja koolid ei mõtle sellele, et luu-
letajat külla kutsuda. „Aga siin 
ma nüüd olen, Koigi koolin,“ 
ütles Contra ja lisas, et esmalt 
tehti talle koolis kiirtest. Elus 
esimene. „Sai ka see tükk tehtud 
ja koroona läbi põetud.“

Contra põhitegevus po-
le enam luuletamine, vaid nii 
luule kui ka proosa tõlkimine. 
Läti keelest. „Alguse sai see Läti 

televisioonist. Põhjalikum huvi 
tekkis siis, kui ma enam Läti te-
levisiooni es näe, ja kasvas luulet 
lugedes,“ ütles Contra. „Tõlki-
mine annab mõtteid manu, siis 
on lihtsam luuletada,“ ütles ta.

Sel aastal on tal välja tulnud 
juba kolm tõlkeraamatut, millest 
kaks on ta ise kirjastanud. Andris 
Akmentiņši „Õpetajad“ kõneleb 
õpetajatest Hruštšovi-aegsel Lä-
timaal, kuid Contra kinnitas, et 
see on Eesti eluga väga sarnane. 
Kõige värskem raamat on aga 
Rasa Bugavičute „Poiss, kes nägi 
pimeduses“. „See on pigem nagu 
noorte raamat, aga samas sobib 
kõigile,“ pakkus Contra, kelle 
meelest noortele kirjutatakse vähe.

„Ma ei ütleks,“ vaidles kõrvalt 
vastu Järva vallaraamatukogu 
direktor Karmen Velitschinsky. 
„Neid ilmub päris palju, kuid 
need on naiste kirjutatud ja roh-

kem tüdrukutele mõeldud.“
Contra kinnitas, et „Poiss, kes 

nägi pimeduses“ on kindla pea-
le kõigile. „See on poisist, kelle 
mõlemad vanemad on pimedad. 
Ema saab hakkama kõigega, mil-
lega nägijadki, ja isal pole seal 
palju sõnaõigust. Raamatus on 
omajagu seiklusi. Poiss on ema 
ainuke elutöö ja ta peab olema 
kogu aeg väga tubli. Selle nimel 
on ta valmis ka tüssama ja see 
tuleb tal vahepeal väga vaimu-
kalt välja,“ tutvustas Contra.

Velitschinsky on ilmunud 
noorsookirjandust sirvinud ja 
tema meelest oleks vaimukaid 
noorteraamatuid rohkem vaja. 
„Ma saan aru, et noortel on oma 
ängid ja mured, aga kogu aeg 
ei saa sellest kirjutada. Mõne 
raamatu tutvustused ehmata-
sid suisa ära, seal on ikka väga 
karme teemasid,“ ütles ta ja tõi 

näiteks Marje Ernitsa raamatu 
„Mina olen värdjas“.

Contra vastas Mairi Lauriku 
raamatu pealkirjaga „Mina olen 
Surm“. 

Koos jõuti arusaamale, et noor-
tekaid loevad heal meelel ka nai-
sed, seepärast tunduvadki need 
tihti rohkem naistekad olevat.

Koigi kooli noortel soovitas 
Contra lugeda aga tema enda 
luulet. Contra lastel pole mah-
ti lugeda, sest üks mängib pilli, 
teine palli.

Velitschinsky kinnitas, et kui 
koolis tuleb luulet lugeda, loevad 
noored ikka Contrat.

Muide – tema luulet saab luge-
da ka läti keeles. „Guntars Godiņš 
tõlkis läti keelde „Kalevipojagi“. 
Kui loed, siis on see vaat’ et pa-
remagi rütmiga kui eesti keeles. 
Armastan isegi seda läti keeles 
lugeda,“ tunnistas Contra.  
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Oli koolivaheaja viimane 
päev, kui Koeru kesk-
kooli 9. klassi poisid tu-
lid koos direktor Jaan 
Kabini ja õpetaja Raido 
Johansoniga Järvamaa 
kutsehariduskeskuses-
se (JKHK) järjekordsele 
projektipäevale.

Koeru keskkooli 9. klassi pro-
jektipäevad toimuvad esimest 
aastat ja iga kuu ühel reedel 
saavad õpilased nelja tunni jagu 
praktilist õpet. Ka JKHK-le on 
see esimene kogemus süsteem-
selt põhikooli õpilasi õpetada. 
JKHK juhtõpetaja Ivar Kohjus 
ütles, et nad on küll aastaid tei-
nud Järvamaa põhikoolide lõpu-
klassidele kutsealast eelkoolitust, 
kuid Koeru pakkumine on esi-
mene, mis vältab terve õppe-
aasta. Erialad, millega lähemalt 
tutvust tehakse, on logistika ja 
sisetööde elektrik. 

Tüdrukud ja poisid eraldi. Sa-
mal ajal kui poisid said teadmisi 
nõrkvoolust, toimetasid tüdrukud 
Koeru kooli õppeköögis. „Jaanua-
rist teeme vastupidi: poisid on lo-
gistikalaboris, tüdrukud õpivad 
elektriasjandust,“ lubas Kabin.

Eelmisel kuul olid samad poi-
sid samas majas elektroonikala-
boris. „Tinutasime ja jootsime,“ 
mäletas Virgo Suun ja selgitas, 
et nad tinutasid trükiplaatidele 

mitmesuguseid kujutisi, inime-
si ja loomi ning panid põlema 
LED-tulesid. Küsimusele, kas oli 
huvitav, vastas Virgo, et natuke 

ikka, ja tunnistas, et tehnika-
mees ta pole. „Olen põllumees, 
kuigi elektri- ja jootmistöid võib 
ka selles ametis vaja minna. See 

on siiski päris hea kogemus. 
Plaanin pärast üheksandat klas-
si siia põllumajandust õppima 
tulla, kuid oleks tulnud ka ilma 

nende praktikatundideta.“ Ka 
poisid tahaksid õppeköögis kätt 
proovida. „Seal võiks olla päris 
huvitav,“ lootis Virgo. 

Direktor Jaan Kabin täpsus-
tas, et poisid on õppeköögis 
veebruaris, märtsis ja aprillis 
ning soovitas neil tähele panna 
ja kuulata, sest kunagi ei või tea-
da, mida elus vaja läheb.

Õpetaja Taavi Mölter usut-
les esmalt, kas poisid on kok-
ku puutunud valvesüsteemide, 
suitsu- ja liikumisanduritega. 
„Suitsuandur on klassi laes ja 
liikumisandur nurgas,“ oskasid 
poisid klassis ringi vaadates osu-
tada. Koos uuriti elektrikilpi ja 
seda, kuidas elektrit kogu ma-

jas korraga välja lülitada, tutvuti 
JKHK valvesüsteemidega ja saa-
di teada, et ATS on automaatne 
tulekahjusignalisatsioonisüs-
teem – kui ATS läheb häiresse, 
jõuab info otse päästeametisse.

Tuletati meelde, mis on volt ja 
mis amper ja kuidas nimetatakse 
asjakest, mis jääb 220 voldi ja 
telefoni vahele, kui see laadi-
ma panna. Räägiti emaplaadist, 
akust ja kaablitest ja miks need 
värvilised on. Poisid said teada, 
et kui juhtmed valesti ühendada, 
siis järgmine inimene, kes neid 
näpib, võib saada särtsu.

Mölter on JKHK elektriõpe-
taja alles sellest sügisest, õpilasi 
on tal üheksa. „Elektrit õppida 
on keeruline, kui motivatsiooni 
ja erilist huvi pole. Aga kui kaasa 
mõelda, tulevad asjad välja. Täh-
tis on inimese enda pealehak-
kamine, eelnev teadmistepagas 
polegi nii oluline – põhitõed 
õpib kiiresti ära,“ julgustas Möl-
ter elektriasjandust õppima ja 
kiitis Koeru poiste teadmisi. See 
oleneb ka kodusest kasvatusest. 

Et Mölteri eriala on nõrkvoo-
lutööd, andis ta poistele pihku 
liikumisandurid, juhtmejupi, 
kaablikoorija, joonistas tahv-
lile skeemi ja läks praktiliseks 
tööks – juhtmed tuli ühendada 
liikumisanduri külge nii, et see 
tööle hakkaks.

„Mul on valmis!“ teatas esi-
mesena just Virgo, kes end suu-
remaks tehnikameheks just ei 
pidanud.  „Kohe selgub, kas on 
õigesti ühendatud,“ ütles Mölter. 
Tuluke süttis! 

Contra tegi Koigis elu esimese kiirtesti

Kunagi ei tea, mida elus võib vaja minna

Contra Koigi mõisas koos koolijuhi Annela Ojastega.
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Laupäeval, 13. no-
vembril kogunes suur 
hulk inimesi Koeru 
keskkooli juurde, et 
avada 75. sünniaasta-
päeva puhul mälestus-
pink Mait Raudsepale 
– tunnustatud õpetaja-
le, kultuuriedendajale 
ja kodukoha ajaloo 
jäädvustajale.

Esmalt veidi luulet Maidu 
kolleegidelt, sõpradelt, lavapart-
neritelt ja õpilastelt, nagu Mai-
dule oleks meeldinud – elust, 
liiklusreeglitest, rattasõidust, 
trükikuradist, sõprusest, lastest 
ja peopidamisest. Kõik see on 
meie elu.

Kirsika Ilmjärv pakkus, et 
Maidu 75. sünnipäeval oleks 
kindlasti olnud üks väga vin-
ge pidu Koeru kultuurimajas 
ja juhatas sisse muusikapala –  
Maidu tütretütre Marieta koos 
bändiga. Mis pidu see muusi-
kata on!

Järva valla abivallavanem 
Toomas Tammik meenutas oma 
esimest mälupilti Maidust, mis 
on pärit tema esimesest kooli-
päevast. „Mäletan, kuidas üks 
kaameraga onu fi lmis esimese 
klassi aktust ja koolipäeva. See 
uhke aparaat äratas kohe tä-

helepanu, sest 1997. aastal ei 
olnud videokaamera just väga 
levinud. Üsna varsti sain teada, 
et Mait, kes oli koolis õpetaja, 
oli ühtlasi ka minu klassiõe Pilvi 
isa. Muuseas – mul on tänaseni 
see videojäädvustus esimesest 
koolipäevast kodus alles ning 
see on mulle väga oluline. Ai-
täh, Mait!“

Toomas meenutas, et auto-
õpetajana oli Mait konkreetne 
ja usaldusväärne ning tänu te-
ma õppemeetoditele on Eesti-
maa liikluses suur hulk tublisid 
ning kindla käega autojuhte. 

Veel üks mälupilt pärineb 
Toomasel keskkooliajast. „Aval-
dasin avalikult arvamust, et val-
la ajalehe Koeru Kaja formaat 
võiks olla teine ning pildid vär-
vilised. Mait oli sel ajal ka valla 
ajalehe toimetaja ning trükkis 
Koeru Kajas ära vastulause, kus 
soovitas mul, kui tahan värvilisi 
pilte vaadata, Kroonikat luge-
da,“ meenutas ta. 

Teise Maidu õpilase, prae-
gu Koeru keskkoolis õppe-
juhi ametit pidava Pille Eha 
sõnul oli Mait Koeru kooliga 
seotud alates 1978. aastast. 32 
tööaasta sisse mahtus huvita-
vaid ameteid rohkem kui üks: 
tootmisõppe meister, sõjalise 
algõpetuse õpetaja, õppesõidu 
instruktor, õppemeister, meis-
ter õppesõidu alal, majandus-
õpetaja. Lisaks juhendas ta 
koolis ajakirjandusringi ja näi-
teringi. Tänu Maidule on Koe-

ru kooli kroonika talletatud 
valla lehes ja väga rikkalikus 
videoarhiivis. „Õpetaja Maitu 
mäletatakse kui hea huumori-
meelega kindlakäelist eeskuju. 
Mul on hea meel, et koos Koe-
ru haridus- ja kultuuriseltsiga 
saame säilitada meie õpetajate 
mälestust,“ ütles Pille.

Koeru muuseumipapa, 
Maidu kolleegi, lavapartneri ja 
naabrimehe Uno Aani sõnul 
üllatas teda kõige rohkem, et 
sellest noorest mehest sai ka 
ehitusmeister. „Ta sai endale 
krundi täpselt meie maja vas-
tas. Projekt maksis 21 kopikat,“ 
pajatas Uno ja meenutas, kui-
das Mait suure pimedani kraa-
ve kaevas, metsast palke vedas 
ja saagis. 1973. aastal oli maja 
valmis!

Uno loetles, et Maidul on viis 
last, kümme lapselast ja üks lap-
selapselaps. Tema rehkendustest 
selgus veel, et Mait pühendas 13 
aastaga kokku terve aastajagu 
päevi õpilaste töökasvatusele 
TPL-is (töö- ja puhkelaagris) 
ja istus teist sama palju arvu-
ti taga Koeru Kajale artikleid 
kirjutades. Peamine oli säilitada 
Koeru ajalugu. „Lehti jõudis ta 
välja anda 230. Viimane leht il-
mus septembris 2010, oktoobris 
saatsime ta ära,“ meenutas Uno.

Tütar Piia meenutas pisarate-
ga võideldes, kuidas hommikuti 
kodus ärgates kostis alumiselt 
korruselt alati isa laulu: „Ikka 

mäletan ma taati, jalul varaval-
gest saati, ikka oli mõni töö tal 
pooleli...“ 

„Nii laulis Mait Maltis ja nii 
laulis ka minu isa Mait end kla-
veril või akordionil saates, endal 
veel põllutööriided seljas, sest 
oli just lõpetanud kartulivagude 
kündmise. Arvutiekraanil oli 
samal ajal juba ootel mõni ko-
dulooline uurimistöö või artik-
kel vallalehele. Ta tegi ja oskas 
kõike,“ ütles Piia. „Töö, sport, 
laul – need käisid käsikäes. Ta 
oli alati tegus, kõigile olemas. 
Tegi kõike suure innuga ja sü-
damest ning puudutas kõiki, kes 
temaga kokku puutusid. Eriti 
peret, sõpru, kolleege ja õpilasi. 
Ta ärkas vara ja uinus hilja. Ega 
siia ilma magama ole tuldud, 
küll teises ilmas jõuab magada 
– need olid sõnad, mida ta ikka 
armastas öelda.“

See pink räägib nüüd Maidu 
lugu edasi. Piia tänas nii Koeru 
inimesi kui ka Koeru haridus- ja 
kultuuriseltsi, kes isa mälestust 
on kalliks pidanud. „Isa ütleks 
praegu kindlasti, et nii enne kui 
ka pärast teda on Koerus elanud 
palju silmapaistvaid haridus-, 
kultuuri- ja spordiinimesi. Na-
gu me kõik, tahaks kindlasti ka 
tema, et siia tekiks Hariduse al-
lee ja et lisaks praegusele kahele 
pingile (Mait Raudsepa pink 
asub Koeru kultuuritegelase 
Liidia Laidineni pingi kõrval – 
toim) näeme siin tulevikus veel 
palju selliseid pinke, millel on 
rääkida oma lugu.“

Tulevasel Hariduse alleel avati 
mälestuspink Mait Raudsepale

Pingi avasid Maidu lapsed  Peep, Pille, Paavo, Pilvi ja Piia.

KÜLL ON KENA 
KELGUGA
HANGEST 

ALLA LASTA....

Luulelumi kutsub osalema kõiki Järva Valla 
eelkooliealisi ja I kooliastme lapsi.
Osalejal palume esitada üks vana aja 
(võib esitada oma kodukandi luuletaja loomingut) 
ja üks tänapäeva laste luuletus. 
Lubatud teatraalne lähenemine ja duett. 

Parimatele lugejatele ja Eesti luuletaja loomingu 
loovale esitusele põnevad auhinnad. 

Rõõmsa kohtumiseni Imaveres!
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Igal tööpäeva hommikul pa-
neb Aleksandr Kashel autole 

hääled sisse ja sõidab Koerust 
Türile – Koeru on maakoht, 
professorid Tartu ülikoolist 
soovitasid tal töötada pool 

ajast maal ja pool linnas, et 
rohkem praktikat saada. Nii 
ongi ta nüüd kolm kuud Türi 
perearstikeskuses dr Toomas 

Tamme käealune ja kiidab teda 
väga – Tammel on perearsti-
na kogemust 30 aastat. „Juba 
varsti, 1. detsembrist tulen ma 

November on meeste tervi-
se kuu. Sel puhul kutsutakse 
Eesti mehi üles leidma aega, 
et oma tervist kontrollida 
eesmärgiga vähendada aas-
taks 2030 meeste enneaegset 
suremust 25 protsendi võrra. 
Järva vallavalitsuse meesperel 
on saanud tavaks käia meeste 
tervise kuul tervisekontrollis. 
Sedapuhku külastas 14 meest  

9. novembril Põltsamaal asu-
vat SYNLAB-i laborit.

Koeru piirkonnajuhi Alari 
Teppani sõnul ta oma tervist just 
tihti kontrollimas ei käi. Koroo-
na vastu on ta vaktsineeritud ja 
haigestunud pole. Viimati käis 
ta koos meeskolleegidega Koe-
ru arstikeskuses põhjalikumal 
tervisekontrollil kaks aastat ta-
gasi. „Kui ei tunne, et probleeme 

oleks, siis ju arsti juurde ei lähe,“ 
ütles ta.

Põltsamaal võeti meestel päris 
mitme proovi jagu verd, seejä-
rel selgitas arst, mis on hästi ja 
mis vajaks tähelepanu. Kõik see 
võttis aega kümme minutit me-
he kohta. „Kolesteroolitase oli 
isegi madal, ülejäänud näitajad 
jäid piiri peale – midagi hullu 
polnud, aga kehakaalu on palju 

ja toitumist tuleb muuta,“ tun-
nistas Teppan, kes aasta tagasi 
suutis kaalu langetada 11 kilo 
võrra, kuid suvel tulid kadunud 
kilod tagasi. „Teine asi on suit-
setamine, sellest tuleks loobuda. 
Arst selgitas, mida tuleks elus 
muuta ja mis võib millest tin-
gitud olla.“

Järva valla spordi ja rahva-
tervise spetsialist Jaak Tammik 

toonitas, et regulaarne tervise-
kontroll annab ülevaate oma 
tervisest ja aitab kaasa elustiili 
muudatuste tegemisele. Ühes-
koos tervist kontrollides näida-
takse eeskuju ka teistele ja kut-
sutakse mehi üles enda tervise 
eest hoolt kandma.

2019. aasta novembris ot-
sustas Järva vallavalitsuse 
meespere leida üheskoos aja, 

et kontrollida oma tervist 
Koeru arstikeskuses. Mõõdeti 
vere kolesterooli- ja suhkru-
sisaldust, kaaluti ja mõõdeti 
vööümbermõõtu ning tehti 
PSA-test. Vestlustest selgus, 
et kui nooremad mehed kont-
rollivad oma tervist vähemalt 
kord aastas, siis veidi vanemad 
tervisele enam nii suurt tähe-
lepanu ei pööra.

Järva vallavalitsuse meespere näitab eeskuju

Koeru tagasi,“ andis ta oma 
nimistu patsientidele teada. 1. 
märtsil sõidab ta aga praktikale 
Pärnu haiglasse.

Koerus on ta abiks perearst 
Riina Läänele, nimistu on üks, 
kuid paljud käivad ka ainult dr 
Kasheli vastuvõtul.

Neli aastat tagasi oli Koerus 
perearstikriis: maja sai küll värs-
kelt renoveeritud, kuid üks noor 
perearst lahkus ja mitu konkurs-
si jooksis liiva – keegi ei tahtnud 
tulla. Lõpuks pakkus Aleksandri 
kontakte terviseamet.

Noor mees on õppinud kuus 
aastat meditsiini Altai riiklikus 
meditsiiniülikoolis, töötanud 
tosin aastat arstina ja end Pe-
terburis täiendanud – seda tuleb 
Venemaal teha iga viie aasta ta-
gant ja ka eksam anda. „Unistan 
perest, oma majast ja aiakesest,“ 
ütles ta kolm ja pool aastat ta-
gasi Koeru kolides. Ka soovis ta 
Tartu ülikooli õppima pääseda, 
et end siin perearstiks koolitada. 
Selleks oli aga vaja osata eesti 
keelt. Ka suuline ja kirjalik (!) 
eksam ülikooli pääsemiseks tuli 
teha eesti keeles.

Oktoobri viimane laupäev tõi 
kurva uudise: Aleksandri eakas 
eesti keele õpetaja Herbert Last, 
kes võttis oma õpilase kaasa nii 
Koeru kirjandusklubi Vaimuval-
gus õhtutele kui ka väljasõitudele 
Eesti kirjandusloolistesse paika-
desse, läks manalateed.

Kui eelmisel sügisel Alek-
sandr veel ülikooli sammaste 
taha ei pääsenud, siis tänavu 
läks paremini ‒ ja tema õpetaja 
jõudis selle ära oodata. Nüüd 
on ees neli aastat õpinguid ja 
praktikat. Sulaselges eesti kee-
les. „Koolitused on päris hu-
vitavad. Saab teiste arstidega 
kohtuda. Iga päevaga oskan 
ma eesti keelt paremini ning 
on lihtsam elada ja töötada,“ 
tunnistas Aleksandr.

Koerust ei plaani ta aga ku-
hugi minna ka siis, kui diplomi 
kätte saab, sest kolme ja poole 
aastaga on Koerust saanud te-
ma kodu – ta ei jõua aleviku 
plusse ära kiita. Ta ei mõista, 
miks noored arstid ei taha maa-
le tulla. Maal on elu odavam, 
kinnisvara eriti. „Maal elada on 

perspektiivne, elu edeneb siis 
iga aastaga üha paremini. Koe-
rus, Järva-Jaanis ja Aravetel on 
perearstikeskused renoveeritud 
ja sisustatud,“ märkis ta.

Kui ta siia tuli, sai ta vallalt 
möbleeritud kahetoalise ameti-
korteri. Selle vahetas ta varsti pä-
ris oma kodu vastu, mis sest, et 
see on 27-ruutmeetrine ja ühe-
toaline. „Suuremat polegi vaja,“ 
ütles Aleksandr, sest tal on teok-
sil unistus oma majast – ainult 
15 000 euro eest ostis ta Koeru 
väikese vana maja aiaga. Projekt 
on valmis ja sel suvel kerkis uue 
maja vundament. Kui selle töö 
tarvis palkas ta oskajad mehed, 
siis maja loodab ta plokkidest 
üles laduda ise – onu oli ehitaja, 
Aleksandr käis tal ülikooli ajal 
abiks. Ehitamine annab füüsilist 
koormust, pealegi värskes õhus.

Jõusaal on tema meelest aja ja 
energia raiskamine. Aleksandr 
armastab ujuda, seda teeb ta en-
da sõnul Eesti puhtaimas järves 
– Väinjärves. Seal käiakse uju-
mas isegi talvel. Väga hea uudis 
on, et uus vallavõim lubas Koeru 
ujula ehitada. Suusad ootavad 
talve, sest Koerus on talviti head 
valgustatud suusarajad. Rohke-
maga ta töö ja õpingute kõrvalt 
tegeleda ei jõua, kuid soovitab 
kõigil liikuda vähemalt pool 
tundi päevas.

Väike hobi on Aleksandril 
ka – igal kuul käib ta mõnd 
uut mõisa vaatamas ja plaanib 
paarikümne aastaga kõik Eesti 
mõisad läbi käia. Kümmekond 
on käidud. Koeruski on uhke 
Aruküla mõis, kus asuvad muu-
sikakool ja Koeru keskkooli alg-
klassid.

Üks unistus on Aleksand-
ril veel. Õigemini oleks tulnud 
sellest alustadagi – esmalt tuleb 
võtta naine. „Ma olen tööl ka-
heksast seitsmeni, kõigepealt 
arstikeskuses ja siis veel hool-
dekodus. Keeruline. Mõned 
leiavad internetist, aga mul 
pole aega, et internetis istuda. 
Võib-olla peaks rohkem teatris 
või klubis käima?“ arutles ta. 
„Kui ma käin ülikoolis, võib ka 
sealt kaaslase leida. Ehk toon 
Koeru teisegi noore perearsti? 
See on unistus.“

Aleksandr Kashel: Need 
kolm ja pool aastat on 
olnud minu elu parimad
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Üheteistkümnes üle-eestili-
ne noorsootöö nädal keskendub 
noorte vaimse tervise ja digi-
taliseerumise seostele.

Nädala eesmärk on aidata nii 
noortel kui ka noorsootöötajatel 
mõtestada väljakutseid ja võima-
lusi, mida digikeskkonnad tihti 
endaga kaasa toovad. Seekordne 
noorsootöö nädal püüab leida 
vastuseid sellistele küsimustele.

• Miks tuleb kasvavast in-
fotulvast puhata?

• Millal puhata ehk kui-
das aru saada, et vaimne 
tervis annab häirekella?

• Kuidas puhata ehk kui 
elu toimubki just kui 
online’is, siis kuidas sel-
lest tervislikult eemal-
duda?

Järva vallas käsitletakse vaim-
se tervise teemat noortekeskus-
tes ning üheskoos osaletakse 
„Lennurežiimi“ aktsioonis. Kut-
sume sind noorsootöö nädalal 
alates 24. novembrist seitsmel 
järjestikusel päeval lülitama oma 
telefoni 15 minutiks lennurežii-
mile. Kas sa oled selleks valmis 
või pelgad, et maailm su ümber 
muutub selle ajaga tundmatuse-
ni? Löö kaasa ja mõtleme ühi-
selt, kas ja kuidas sotsiaalmeedia 
meid mõjutab ning kas ja kuidas 
sellest puhata.

Noortevolikogu tänab 24. 
novembril Järva valla tegusaid 
noori. Oleme kõikidelt koolidelt 
kogunud informatsiooni noorte 
tegude kohta ning kõigis koo-
lides saab välja tuua noori, kes 

panustavad kooliellu või kogu-
konna tegemistesse rohkem, kui 
õppekava või huvitegevus ette 
näeb. Noored on meie tulevik, 
kuid selleks, et kõigil noor-
tel oleks tore, peavad mõned 
rohkem pingutama ja tegema 
noorte heaks rohkem kui teised. 
Me täname ja tunnustame iga 
noor, kes leiab endas energiat 
panustada ka teiste heaoluks. Iga 

selline noor saab endale kaasõpi-
laste ees kaela tänusalli „JÄRVA 
VALLA TEGIJA NOOR“, kand-
ke neid uhkusega ja olge ikka 
edasi sama tublid.

Albu põhikool

Romi Tammleht, Marta-Ann 
Grossfeldt, Mari-Leen Talpas, 
Cristian Pent, Maanus Udam,  

Laura-Liisa Sommer, Kaspar 
Tarasov, Simon Salmu, Marcus 
Strazdins, Heleriin Gunin, Grete 
Roos

Ambla-Aravete kool

Karl Marten Kalle, Silver Nõl-
vak, Tanel Loodis, Cerlin Evardi, 
Maiken Ojaniit

Aravete keskkool

Lily-Kelly Melnik, Katreen-
Karola Pärnpuu, Janely Vilbu, 
Marten Aron Lepik, Kert-Krist-
jan Vikat, Iiris Alliksaar, Kristy 
Melnik, Kerli Kleitsman, Lisette 
Õun, Kennet Keerberg, Kerto 
Kaasiku, Christina Rohi, Marta 
Kont, Tony Tuisk, Keidy Kapten, 
Meriliis Siivard, Raiko Alliksaar, 
Emma Tuisk, Eliise Tuisk, Mai 
Pitka

Imavere põhikool

Marko Moorits, Ingermai 
Rohtsalu, Meribel Tšetšotka, 
Sandra Šelgunov, Romet Ran-
dalainen, Maria Lotta Saar, Li-
sandra Nõmmik, Laura-Sandra 
Bäärt, Grete-Liis Männiste.

Järva-Jaani gümnaasium

Merily Oja, Moona-Liisa 
Pärn, Mona Seril Käblik, Eliise 
Kütismaa, Marii Eleen Mõtsnik, 
Tristan Puss, Anabela Jürgen, 
Hanna-Liisbeth Oja, Piia Pilv, 
Külli Lepiste, Arvo Orlovski, 

Heidy Rõõmusaar, He-
neriin Hindreko, An-
nabel Härm, Eeva 
Nugis

Koeru 
keskkool

F r i d a 
Valk, Kret-
teli Päri, 
Maarja Vol-
ter, Karola 
Mürk, Lilian 
Perlin, Sebastian 
Schönberg, Kädi 
Krebsbach, Karl Kirsi-
mets, Alide Kristine Alba, 
Nele Krebsbach, Kärolin Luiker, 
Krister Egert Parve, Marta- Lui-
sa Fokejeva, Andu Pajula, Au-
relia Kaasik, Angela Ringmets, 
Kirsika Sild, Riste Helene Pard, 
Kerle Koppel, Helerin Luiker, 
Jaana Kind, Joonas Pappel, Mir-
ko Sirila, Maria Lisette Arand, 
Karolin Kons, Kirke Koppel, Li-
sette Akkuratov, Jane-Ly Laug, 
Rasmus Lilletai, Ketrin Päri, 
Laura Matrov

Koigi kool

Maria-Eliise Eilmann, Riia 
Alliku, Roman Orgmäe, Johanna 
Randmäe, Marliin Tadr, Alek-
sandra Loorits, Kristel Kasak, 
Janeli Valdmann, Mirell Lees, 
Otto Nugis, Regiina Rõlkov, Rita 
Alliku, Katarina Puuram, And-
re Tšepokaite, Lisette Linholm, 
Kädi Meribel Lomp, Maria 

Koitla, Doris Renter, 
Oliver Pruual, Johanna Abilon, 
Kenneth Juus

Peetri Kool

Daniela Heinsaar, Sander Se-
nin, Andreas Langerpaur

SUUR KUMMARDUS TEI-
LE JA AITÄH!

Üleriigiline meeskond kut-
sub, nagu ikka, noorsootöö 
nädalal koostöös Eesti noor-
sootöötajate koguga tunnusta-
ma noortevaldkonna töötajaid 
ja noori – anna üles noored ja 
noortevaldkonna töötajad, kelle 
panus loeb: https://www.teeviit.
ee/tunnusta-noori-ja-noorte-
valdkonna-tootajaid/. 

AITÄH MEIE NOORSOO-
TÖÖTAJATELE!

Hoia pilk peal veebilehel 
www.noorsootoonadal.ee, noor-
te infoportaalil Teeviit, jälgi dis-
kussioone avalikus meedias ning 
löö kaasa nii kohalikes kui ka 
infoportaali Teeviit, haridus- ja 
noorteameti korraldatavates te-
gevustes.

Vanarahvas arvas
 noorusest nii.

• Kes noorelt nobe, see 
virk vananagi.

• Mida noorelt külvad, se-
da vanalt lõikad.

• Noores eas kerge elu, va-
nas eas kerjamine.

• Õpi noores eas, kui ta-
had vanas eas tark olla!

• Mida Juku ei õpi, seda 
Juhan ei tea. 

Järva valla noortevolikogu
Järva valla Noortevolikogu 

liikmed

22.–30. novembrini toimub üle-eestiline 
noorsootöö nädal ja seda juba 11. korda
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Järva-Jaanis olevad muu-
seumid, eriti vanatehnika var-
jupaik, on tuntud terves Eesti 
ja kaugemalgi. Kui 2004. aastal 
avati vanatehnika varjupaik, siis 
oli mõte säilitada Nõukogude-
aegset tehnikat nii, nagu see 
oli kellestki maha jäänud ning 
mida meelsasti sooviti anneta-
da vanatehnika kollektsiooni. 
Tegelikult sai kõik alguse juba 
1988. aastal toimunud üle-ees-
tilisest tuletõrjepeost, mis peeti 
Järva-Jaanis. Pasunate mürtsu-
des meenutati möödunud aega, 
võisteldi tuletõrjespordis ning 
veedeti mõnus õhtu Kasekopli 
iidses kogunemiskohas. Kui Jär-
va-Jaani tuletõrje selts sai 1999. 
aastal saja-aastaseks, avati tule-
tõrjemuuseum.

Ajapikku hakkas järjest enam 
kogunema tehnikahuvilisi, kes 
pakkusid oma seisma jäänud 
vanavara teistele näidata ja in-
nustasid kasutusele võtma kut-
sekoolist mahajäänud hooneid. 
Nii said mitmed sõidukid katuse 
alla. 2014. aastal ärgitasid Järva-
maa arenduskeskus ja kohaliku 
valla arendusnõunik kirjutama 
projekti vanatehnika varjupai-
ga laiendamiseks, et koondada 
sinna alevis laiali olevad muu-
seumid ning võtta kasutusele 

esimene kutsekooli ühiselamu 
– oli ju Järva-Jaani koos tule-
tõrjemuuseumiga ainuke Eestit 
tutvustav objekt Brüsselis EL 
parlamendi peahoone fuajees. 
Projekt sai siseministeeriumi 
otsusega rahastuse ning aastal 
2018 valmis viilhall sõidukite 
eksponeerimiseks, aasta hiljem 
aga uus muuseumihoone, mis 
projekti järgi sai nimeks Vana-

tehnika Muuseumide Keskus. 
See avati külastajatele 15. no-
vembril 2019 koos sõidukite näi-
tusehalliga. Kogu sisekujundus 
on tehtud ühiskondlikus korras, 
kuna selleks projektiraha ei jät-
kunud.

Tänaseks oleme avatud olnud 
kaks aastat ja tööle võtnud kolm 
inimest, nagu projekt seda et-
te nägi, pidevalt on täienenud 

meie muuseumitoad, oleme 
korraldanud näitusi ja kontserte, 
kutsunud inimesi osalema loen-
guprogrammides, jõuluaegsetes 
töötubades, võtnud vastu külas-
tajaid kogu maailmast – kõige 
kaugem külaline oli ühest USA 
lõunaosariigist. 2021. aasta suvel 
veetsid öö varjupaigas Austria 
autorändurid. Sel aastal on vana-
tehnika muuseumit ja varjupaika 

külastanud 9462 inimest, lisaks 
on suur hulk külastajaid käi-
nud varjupaiga välialal ajal, kui 
muuseumide keskus on suletud. 
Osalesime aktiivselt Järva valla 
Muuseumiteel, kuhu olid kaasa-
tud ka kinomuuseum ja Orina 
mõisas asuv koduloomuuseum. 

Eraettevõttena tegutseme 
MTÜ Järva-Jaani Tuletõrje Selts 
alluvuses ning peame toime tu-
lema oma rahadega, seepärast 
tuleb külastuseks lunastada pilet 
muuseumide keskusest või kui 
vanatehnika varjupaiga värav on 

avatud, siis oleme tänulikud iga 
annetuse eest iseteeninduskas-
sasse. Muuseumide keskus avab 
taas uksed jaanuaris 2022 pärast 
väikest puhkeaega novembris 
ja detsembris, mil tegeleme 
ekspositsioonide täiustamise ja 
arhiveerimisega. Samas võtame 
puhkeajal vastu gruppe eelneval 
kokkuleppel.

Valgusküllast advendiaega 
soovides

Silva Kärner
muuseumide keskuse kuraator

Järva-Jaani muuseumide 
keskus sai kaheaastaseks

SÜÜTAME TAAS TULED ESIMESEL ADVENDIL
Nagu mullu, kuulutame ka 2021. aasta novembris välja 
konkursi valguskaunistuste ülesseadmiseks vanatehnika 
varjupaiga objektidele. Oodatud on kõik huvilised – nii ük-
sikisikud kui ka ettevõtete ja organisatsioonide kollektiivid, 
kes soovivad panustada Järva-Jaani vanatehnika varju-
paiga jõulumaa valgustusse. 
Ametlik avamine on 28. novembril, kuid eksponaate on 
võimalik ehtida ka pärast seda. Varjupaiga kaunistused 
jäävad üles kaheks kuuks. Täpsemad juhised leiate muu-
seumide kodulehelt http://jjmuuseum.ee/uudised/.
Valguskaunistusi hindab valitud žürii jooksvalt, kuid tulemu-
sed tehakse teatavaks taliharjapäeval, 14. jaanuaril 2022.
Osalejatele on vanatehnika muuseumide keskus välja 
pannud auhinnad, milleks on kinkekaart või konkreetne 
pakkumine:
• autosaunaõhtu;
• sünnipäevaks, firma- või pereürituseks ruumide rent 

muuseumide keskuses või vanatehnika varjupaigas;
• seiklusraja läbimine roomiktransportööriga;
• ringkäik giidiga muuseumide keskuses või varjupai-

gas 1,5 tundi;
• filmiprogramm kinomuuseumis.
Registreerimiseks ja täiendavateks küsimusteks palume 
pöörduda Tuve Kärneri poole telefonil 514 9485 või e-pos-
til tuve@jjaani.ee.
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Ootame ettepanekuid 
A. H. Tammsaare nimelise 
Järva valla kirjanduspreemia 
andmiseks 

Preemia eesmärk on tunnustada Eesti kirjanikku, 
kirjandusteadlast või -kriitikut kalendriaasta 
jooksul trükis ilmunud romaani, proosa-, luule-, 
draama-, publitsistikaalase, kirjanduskriitilise 
või kirjandusteadusliku Eesti eluolu kajastava
 teose eest.

Preemia antakse välja igal aastal ning ettepanekuid 
preemia määramiseks võib esitada igaüks.
Ettepanekuid saab esitada 1.- 10. detsembrini 2021.

Allkirjastatud ettepanek preemia määramiseks tuleb 
esitada e-kirja teel aadressil 
jarva.vallaraamatukogu@jarva.ee
või viia Järva valla raamatukogudesse ning see 
peab sisaldama:
1) andmeid kirjaniku ja teose kohta;
2) põhjendust, miks kirjanik ja tema teos on 
ettepaneku tegija hinnangul preemia vääriline;
3) ettepaneku esitaja andmeid.
 
Laekunud ettepanekute hulgast valib žürii 
kuni 10 teost ning preemia saab enim hääli saanud 
teose autor.

Preemia 
antakse üle 
30. jaanuaril 
2022
Vargamäel

ARNIKA TEGELMANN

Kui tavaliselt algavad Järva-
maa meistrivõistlused korvpallis 
sügisel ja meister selgub keva-
deks, siis sedapuhku oli olukord 
Ambla spordiklubi korvpalli-
meeskonna kapteni Meelis Mat-
kamäe sõnul segane: kevadel jäid 
mängud pooleli ja polnud kin-
del, kas saabki hooaega lõpetada. 
Sügisel otsustati, et meeskonnad 
mängivad enne uue hooaja al-
gust siiski veel kord omavahel 
läbi. Seepärast ei oska ta öelda, 
kui palju kohtumisi kokku tuli.

Järvamaa 2021. aasta korvpal-
limeistrivõistluste fi naalmängud 
peeti 29. oktoobril 2021 Türi Ko-
nesko spordihoones. 3.– 4. koha 
mängus olid vastamisi Türi ja 
Paide KK7, kolmanda koha sei-
suga 97 : 47 võitis Türi. 

Finaalmängus olid vastamisi 
endised esiliigarivaalid Ambla SK 
ja Paide Viking Window (viima-
ne mängib seal endiselt). Mäng 
oli väga tasavägine, kord oli mõne 
punktiga peal üks, siis teine.  

Matkamäe sõnul võtsid Amb-
la mehed end mänguks kokku. 
Esimesel poolajal näitas väga 
head hoogu Rauno Tikko ja teise 
poolaja lõpus saatis Roland Prii 
korvi kaks kolmest, mis andis 
meeskonnale kindlustunde ja 
mängu lõpp polnud enam nii 
närviline. Lõpuks pani Ambla 
SK oma paremuse maksma ja 
võitis seisuga 75 : 68. 

Matkamäe sõnul on Viking 

Window ka ainus, kes neile tõsist 
konkurentsi pakkus. „Teistega 
peaksime hakkama saama isegi 
mitte täiskoosseisuga,“ ütles ta. 

Enne uut hooaega pikka pausi 
pole – see algab juba 28. novemb-
ril ja kaasa teeb selles ka Ambla 
meeskond. „Eesmärk on piirkon-
da korvpallikaardil hoida. Noori 
väga peale tulemas ei ole, kuid 
ehk anname kellelegi inspirat-
siooni,“ ütles Matkamäe ja lisas, 
et kuni 2017. aastani tegid nad 
kaasa esiliigas ja Eesti korvpalli 
karikavõistlustel ning treenisid 
päris kõvade treenerite, nagu Ül-
lar Kerde ja Heino Rebase juhen-
damisel. „Kui teised olid linnade 
meeskonnad, siis meie tulime ei 
kusagilt – sellisest väikesest piir-
konnast esiliiga tasemel kõrgetele 
kohtadele mängida oli saavutus 
omaette. Olgem ausad – see meie 
lagi enam-vähem oligi,“ meenu-
tas Matkamäe. „Nüüd teeb tiim 
trenni kes kus. Kohalikke mehi ei 
saaks mänguks kokku viitki. Pal-
jud elavad kaugemal, sest noorem 
inimene leiab tööd siiski Tallinna 
ümbruses, kuid nad esindavad 
oma kunagise kodukoha klubi.“

Kuna meeskonna keskmine 
vanus on üle 35 aasta, on kõigil 
pered ja lapsed ning pingi pikkus 
sõltub sellest, kes last hoiab või 
kas pere võimaldab sporti teha. 
„Paberil on nimekiri pikk, kuid 
mängudeks tuleb kokku viis kuni 
üheksa meest, et saaks mängu ära 
peetud,“ ütles Matkamäe. „Meie 
põlvkond harrastas kunagi hoo-
visporti, mängis õues jalgpalli ja 
matsu – vorm on jalgades, noores 
põlves õpitud korvpalli ABC käe 
sees. Enam me nii head pole kui 
Eesti tasemel esiliigat mängides, 
kuid maakonnas karikaid võita 
on võimalik. See ongi selline kord 
kuus nädalavahetusel mängitav 
liiga. Kokku tuleme eelkõige 
selleks, et üksteist näha. Oleme 
pika aja jooksul sõbraks saanud 
ja mängime oma sõpruskonnaga 
nii, et seda nautida saame. Kaota-
da ei taha muidugi keegi.“ 

Sel hooajal ei saanud mees-
kond ühtegi kaotust. Matkamäe 
lubas, et mehed mängivad kodu-
liigas nii kaua, kui mõni noorem 
meeskond positsiooni üle võtab. 
„Seni oleme neile komistuski-
viks ja motivaatoriks.“ 

Ambla mehed hoiavad
piirkonda korvpallikaardil

Ambla spordiklubi meeskond. KK7

2021. aasta Järvamaa meister korvpallis on Ambla spordi-
klubi koosseisus Aare Jamnes, Andres Reial, Argo Klem-
mer, Erkko Linnas, Henri Kroosmann, Kevin Puntso, Mario 
Hamburg, Oskar Tammjõe, Rauno Tikko, Risto Tikko, Ro-
land Prii, Romet Ruse, Peeter Kraavik, Tõnis Tagel, Veiko 
Simm, Rene Puhke, Kristjan Laht, Raido Kuusk, Risto Kal-
jund, Taavi Leinart, Rait Pihelgas, Meelis Matkamäe.
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Väljaandja Järva Vallavalitsus

Järva -Jaani, Pikk 56, info 5341 3625

Tiraaž 4300

Toimetaja Arnika Tegelmann, arnika@aleht.ee

Trükk AS Printall

Toimetus ootab kaastöid iga kuu viimase 

täisnädala esmaspäevaks.

PAKUME ARBORISTI 
TEENUSEID

Ohtlike puude raie
Seisukorra hindamine
Puuhooldustööd
Hekkide hooldus
Võrade sidumine
Puiduhakkuri teenus,

   Ø 20cm

Kutsetunnistused
141998, 141999

Reigo:   5800 1880
Gustav: 5919 2441
viruarborist@gmail.com

Võimalik rentida

müügiboks

Reakuulutused
OÜ Estest PR ostab metsa- ja põl-

lumaad. Tel 504 5215, 514 5215,   

info@est-land.ee

Metsa korraldamine, hindamine 

ja nõustamine.     

aarne.suu@metsakorraldus.ee,  

516 5071, Aarne 

Müüa kuivi  ja märgi 30, 40 ja 50 

cm küttepuid. 521 9496

Müüa kuivi ja märgi küttepuid 

koos kohale toomisega. Saadaval 

lepp, sanglepp, metsakuiv kuusk. 

Halu pikkused vastavalt tellija 

soovile. Kogused täpsed, teenin-

dame igal ajal. Info 5382 0987.

Metsa-ja põllumaa ost Järva-

maal. Info 510 2224.   

info@impeerium.ee

Sõiduautode kokkuost. Tuleme 

kohale üle Eesti. Tel 553 3060. 

Väga kiired tehingud!   

Raha kohe kätte!

Igasuguse elektroonika remont, 

arvutite remont. Täpsem info  

web.zone.ee/teleriteremont/   

Tel 5810 4539, 

es3rid@gmail.com Järva-Jaani

Ostan seismajäänud vanu   

autosid ja mootorrattaid.   

5565 8796

Teostan ehitustöid (üldehitus). 

Sisetööd. Katuste remont. Kivi-, 

plekk- ja lamekatused. Korstna-

pitside parandus.    

Kontakt 5199 8917.

Müüa saetud ja lõhutud kuivi 

küttepuid (30 cm, 40 cm ja 50 

cm).  Tel 504 5632

Fekaalivedu 
Järvamaal
pütt suurusega 8 t ja 16 t, voolikud kuni 50 m

Tellimine: 527 6087 Valeri
Hunting Grupp OÜ

 FEKAALIVEDU
 VÄLIKÄIMLATE RENT

tel. +372 452 2002
e-mail:agri@speq.ee
www.fekaaliabi.ee

Tel 5565 8919 • amblapuit@gmail.com 
Pikk tn 6, Ambla

Akende, uste ja muude 
puidutoodete valmistamine 

tellimuse peale.

• SÕIDU-, JA VEOAUTODE, PÕLLUMAJANDUS- 
   JA METSATEHNIKA REMONT

• KEEVITUSTÖÖD
• REHVITÖÖD (sõidu- ja veoautod, traktorid)

Albu, Järva vald •Tel 5198 9888 • Hunting Grupp OÜ

Tel 525 8325
reneviljat@gmail.com

OSTAN
IGASUGUSEID VANU FOTOSID

 JA KOOLILÕPU MÄRKE

TÜRI FOTOGRAAF
RENÈ VILJAT

 ◆  

Müüa soodsalt 3-meetriseid küt-
tepuid. Tel 507 4553

Müüa saetud, lõhutud kütte-
puud! Eri pikkused. Ka 3-meetri-
sed. 504 5632

Pakkuda suures koguses süvaal-
lapanu sõnnikut Mägede külas.  
Kontakt 508 0517

Killustik, liiv, muld. Multilift kon-
teineri rent ja veoteenus.   
5630 4306

Teravilja kasvatusega tegelev ta-
lu ostab ja võtab rendile põllu-
maad. 5630 4306

Müüa 3m servamata sanglepa-
lauda. Tel 521 9496

Müüme puistematerjali, sõelu-
tud mulda, liiva, ehitusliiva, sõel-
meid, kruusa, killustikku.   
Info tel 5381 9153

Müüa kuivi kütteklotse.   
504 5632

 Korvtõstuki teenus 

Puiduhakkuri rent 

Teede ja katuste 
talihooldus

Puude lõikus

Tööjõu rent

merkriou@gmail.com
Tel 555 33 930

FB: Krisell teenused

KRISELL TEENUSED
MAASTIKU HOOLDUS JA KORRASTUSTÖÖD


